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شکایت از فیفا به دلیل افزایش بازی های 
ملی و باشگاهی

بازی تا سر حد مرگ!

اتحادیه های  و  اروپا  فوتبال  لیگ های  ائتلاف 
بازیکنان به دلیل فشرده  تر شدن تقویم بازی های 
ملی و باشگاهی که برای سلامتی بازیکنان مضر 
است، از فیفا به کمیسیون اروپا شکایت کردند.

برگزاری  برای  فیفا  تصمیم  ایرنا،  گزارش  به 
تقویم  فشرده شدن  و  باشگاه ها  جام جهانی 
اتحادیه  شدید  واکنش  بین المللی،  بازی های 
لیگ های اروپایی و بازیکنان فوتبال قاره سبز را 

به همراه داشت.
اروپا  فوتبال  لیگ های  ،ائتلاف  راستا  این  در 
فشرده  تر  دلیل  به  بازیکنان  اتحادیه های  و 
که  باشگاهی  و  ملی  بازی های  تقویم  شدن 
برای سلامتی بازیکنان مضر است، از فیفا به 
استدلال  کردند.آنها  شکایت  اروپا  کمیسیون 
تقویم  مورد  در  فیفا  تصمیمات  که  می کنند 
جام  گسترش  جمله  از  بین المللی،  مسابقات 
جهانی باشگاه ها، قوانین رقابت اتحادیه اروپا را 

نقض می کند.
این ائتلاف ادعا می کند که اقدامات فیفا منجر 
به یک تقویم بیش از حد اشباع شده که امنیت 
بازیکنان را به خطر می اندازد؛ حیات اقتصادی 
لیگ های داخلی را تهدید می کند و باعث می شود 
نباشد. لذت بخش  هواداران  برای  ورزش  این 
شکایت کنندگان همچنین فیفا را متهم می کنند 
که در تعامل معنادار با بازیکنان و لیگ ها در 
تقویم مسابقات  فرآیند تصمیم گیری در مورد 

شکست خورده است.
فوتبال  بازیکنان  اتحادیه  رئیس  تریر،  دیوید 
سادگی  به  فوتبال  فعلی  تقویم  گفت:  اروپا 
ناپایدار است. بازیکنان تا حد زیادی تحت فشار 
قرار می گیرند و کیفیت ورزش در نتیجه آسیب 

می بیند.
این شکایت در بحبوحه نگرانی های فزاینده در 
مورد تأثیر تقویم پرجمعیت فوتبال بر سلامت 
بازیکنان مطرح می شود. بسیاری از بازیکنان از 
فشار روحی و جسمی ناشی از انجام این تعداد 

بازی شکایت کرده اند.
از  انتقاد  با  منچسترسیتی  هافبک  رودری، 
افزایش مسابقات، اظهار داشت: شاهد افزایش 
آسیب دیدگی کوتاه مدت و بلندمدت بازیکنان 

هستیم و زیاد بودن تعداد بازی ها موثر است.
لوئیجی دی سیروو، مدیر سری آ هم معتقد 
است: سری آ، مانند سایر لیگ های اروپایی، در 
۲۰ سال گذشته تعداد بازی ها را افزایش نداده 
است. برعکس، فیفا و یوفا، چرخه به چرخه، به 
طور مداوم حجم مسابقات خود را برای تیم های 
باشگاهی و ملی افزایش داده اند و اکنون به نقطه 

اشباع در تقویم رسیده ایم.

آمریکا به سرمربی والیبال نشسته 
ایران ویزا نداد

ویزای آمریکا برای هادی رضایی، سرمربی تیم 
ملی والیبال نشسته مردان ایران، برای شرکت 
در مراسم تالار مشاهیر فدراسیون جهانی صادر 

نشد.
 ۲۳ اسامی  آوریل  اوایل  ایسنا،  گزارش  به 
فدراسیون  مشاهیر  تالار  به  ورود  کاندیدای 
جهانی والیبال اعلام شد که نام هادی رضایی، 
سرمربی تیم ملی والیبال نشسته ایران، به عنوان 
اولین ایرانی از سوی فدراسیون جهانی والیبال 
در تالار مشاهیر فدراسیون جهانی اضافه شد. 
هر سال شش تن برای ورود به این تالار انتخاب 

می شوند.
این  اعضای جدید  تا ۲۹ مهر  قرار است ۲۷ 
تالار در آمریکا معرفی شوند. هادی رضایی قرار 
بود برای شرکت در این مراسم امروز سه شنبه 
۲۴ مهر عازم بوستون آمریکا شود که به دلیل 
صادرنشدن ویزایش امکان حضور در این مراسم 

را نخواهد یافت.

دبیر: 
کشتی گیران پنج شنبه به آلبانی 

می روند

ویزای  مشکل  حل  از  کشتی  فدراسیون  رئیس 
کشتی گیران اعزامی به مسابقات اوزان غیر المپیکی 

و امیدهای جهان خبر داد.
پایان  از  پس  دبیر  علیرضا  ایرنا،  گزارش  به 
باشی  پهلوان  کتاب  از  رونمایی  آئین  مراسم 
کشتی  بزرگان  و  نخبگان  از  نفر   ۴۰ )روایت 
کشور(، در جمع خبرنگاران گفت: تا امروز از 
۱۷ کتاب شهید گوش شکسته رونمایی کردیم و 
کتاب چند قهرمان جهان و المپیک هم رونمایی 
کتاب  از ۴۰  رونمایی  دنبال  به  ما  است.  شده 
شهدای گوش شکسته هستیم و ضبط خاطرات 
در  نیز  المپیک  و  جهان  قهرمانان  از  شماری 

دستور کار است.
کار  دستور  در  همه جانبه  توسعه  افزود:  وی 
دارم زیرا معتقدم که کار من تنها ساخت و ساز 
و مدال آوری نیست. باید هم در بخش اقتصادی 
و هم در بخش فرهنگی نیز کارهای ماندگار انجام 

دهیم.
حمال کشتی چاپ کتاب نمی خواهد

نیز  خود  کتاب  چاپ  به  واکنش  در  دبیر 
اظهارداشت: من در این حد نیستم که کتابی برایم 
چاپ شود. یک حمال که کتاب نمی خواهد. دعا 

کنید خدا در مورد اعمال ما خوب تفسیر کند.
رئیس فدراسیون کشتی در خصو اعزام تیم به 
مسابقات جهانی آلبانی گفت: مشکل حل شده و 
تیم روز پنج شنبه )۲۶ مهرماه( پرواز دارد. ما این 
را به گوش شکسته ها نیز گفتیم. امیدوارم مشکل 
کنسلی پروازها پیش نیاید. همچنین دعا کنید که 
غزه و حزب الله از نبرد با رژیم صهیونیست پیروز 

بیرون بیایند.

قانون عجیب
موبایل در NBA قدغن شد!

بر اساس قانون جدید لیگ بسکتبال حرفه ای 
آمریکا بازیکنان و مربیان حاضر در این رقابت ها 
از این پس حق استفاده از تلفن همراه در زمان 

برگزاری بازی  را نخواهند داشت.
رسانه های  اعلام  طبق  ایسنا،  گزارش  به 
آمریکایی NBA به تازگی قانون جدیدی را اجرایی 
خواهد که بر اساس آن بازیکنان و مربیان هیچ 
زمان  در  همراه  تلفن  از  استفاده  اجازه  تیمی 

برگزاری بازی را نخواهند داشت.
تاکنون بازیکنان بسکتبال NBA روی نیمکت 
از  استفاده  اجازه  بازی  از  قبل  لحظاتی  یا 
موبایل هایشان را داشتند ولی از این به بعد از 
یک ساعت قبل بازی تا پایان آن هیچ مربی و 
را نخواهد  از موبایلش  استفاده  اجازه  بازیکنی 

داشت.
برخی  ادعاهای  طبق  قانون  این  وضع  دلیل 
تمرکز  بالارفتن  و  مخاطب  به  احترام  رسانه ها 
بازیکنان هنگام بازی عنوان شده است تا کیفیت 

این رقابت ها نیز افزایش یابد.

محرومیت ۴ماهه و جریمه 
نیم میلیاردی محمود فکری

با  بابک  شهر  مس  فوتبال  تیم  سرمربی 
محرومیت و جریمه نقدی روبه رو شد.

به گزارش ایسنا، محمود فکری، سرمربی تیم 
فوتبال مس شهر بابک، به دلیل اظهاراتش علیه 
فدراسیون  انضباطی  کمیته  به  مربیان  از  یکی 
فوتبال احضار و با دستور موقت محروم شده 

بود.
کمیته  عضو  عبداللهی،  حسین  گفته  به  او 
انضباطی فدراسیون فوتبال، پس از تشکیل شدن 
کمیته  رای  با  تخلفش  به  رسیدگی  جلسه 
انضباطی چهار ماه محروم و ۵۰۰ میلیون تومان 

جریمه شد.

بررسی پروژه های مختلف در ساخت و سازهای 
خلوتی  حیاط  که  می دهد  نشان  کشور  ورزشی 
شکل گرفته است که با بودجه های کلان پروژه های 

مختلف واگذار می شود اما تکمیل نه.
به گزارش تابناک، در سال های اخیر پروژه های 
به  دولت  است.  مانده  تمام  نیمه  عمدتاً  ورزشی 
دولت هم تفاوتی ندارد و به طور معمول دولت ها 
تمام  نیمه  پروژه های  رساندن  پایان  به  مأمور  یا 
دولت های قبلی هستند یا خودشان آغاز پروژه های 
نیمه تمام دیگرند. فرقی هم ندارد که این پروژه ها 
یا  باشد  منظوره  یا سالن چند  استخر محلی  یک 
حتی ورزشگاهی تازه ساز و بازسازی پروژه عظیمی 

به نام ورزشگاه آزادی.
تعریف  بودجه ای  پروژه ای  هر  انجام  برای 
می شود؛ در پروژه های دولتی نیز، معمولاً ابتدای 
واریز  مربوطه  بخش  به  پروژه  تمام  هزینه  کار 
مجری  خودش  یا  مربوطه  بخش  حال  می شود. 
کار است یا برای اجرای آن، باید اقدام به برگزاری 
دیده  موارد  از  بسیاری  در  هرچند  کند.  مناقصه 
شده دستگاه های دولتی مربوطه با ترک تشریفات 
و بدون انجام مناقصه، پروژه های کوچک و بزرگ 
را به پیمانکارهایی می دهند که سالیان سال است 
با آنها در حال همکاری هستند؛ عمده تجربه های 
به همین دست  مربوط  تمام هم  نیمه  و  ناموفق 

مجریان است.
آنچه در سالیان اخیر مشاهده شده، پروژه هایی 
تعریف  بودجه ای  آنها  برای  بار  هر  که  است 
چشم گیری  پیشرفت  پروژه  اینکه  بدون  و  شده 
داشته باشد، بودجه به اتمام رسیده و هیچکس 
با  و  اخیر  نبوده است. در سال های  پاسخگو  هم 
حداقل  رعایت  به  موظف  باشگاه ها   AFC فشار 
استانداردها در ورزشگاه های خانگی خود شدند که 
با وجود تعریف بودجه های عظیم، هنوز بسیاری از 
باشگاه ها ورزشگاه خانگی استاندادری ندارند. حال 
سؤال این است  چه میزان بودجه برای تغییرات و 
آیا گزارش  تکمیل ورزشگاه ها هزینه شده است؟ 
مالی شفاف و روشنی در این خصوص وجود دارد؟
سازمان ها و وزارتخانه های مختلف هرکدام برای 
خود حیاط خلوتی دارند؛ حیاط خلوت به این معنا 
که فضایی دور از چشم وجود دارد که مدیران و 
مسئولانی بدون اینکه به کسی پاسخگو باشند و 
عملکردشان مورد نقد قرار بگیرد، فعالیت می کنند 
بالاتر  مجموعه  به  انتقادها  که  هم  آنجایی  از  و 
می شود، کسی آنها را نمی بیند. از شرکت توسعه 
و نگهداری اماکن ورزشی می توان به عنوان حیاط 
خلوت وزارت ورزش و جوانان یاد کرد. شرکتی که 
بودجه های کلانی دارد و باید پروژه های ورزشی را 
اجرا کرده، توسعه دهد و از آنها نگهداری کند. با 
این حال اگر انتقادی به عملکرد این بخش وجود 
داشته باشد، انتقادها روانه وزارت ورزش و جوانان 
می شود و کمتر کسی به شرکت توسعه و نگهداری 

انتقاد وارد می کند.
اخیراً در مسیر استانداردسازی ورزشگاه ها، روزهای 
داشته؛  وجود  ورزش  خلوت  حیاط  در  شلوغی 
مورد  پیمانکاران  به  که  بزرگی  و  پروژه های کوچک 
اعتماد واگذار شده، اما بعضاً نیمه تمام رها شده یا 

در روند انجام آن تأخیری ایجاد شده که در نهایت 
اداره ورزش و جوانان استان ها یا باشگاه های فوتبال 
مجبور به تکمیل پروژه شده اند که در مسیر دریافت 
خللی  خانگی  دیدارهای  میزبانی  و  حرفه ای  مجوز 
باوجود تعریف  و  ایجاد نشود. در چنین شرایطی 
توسط  هزینه ها  از  بخشی  پیمانکار،  برای  بودجه 
باشگاه ها انجام شده و پیمانکار مربوطه هم پرداخت 
هزینه ها را به تأیید ریز هزینه ها توسط کارشناسان 

شرکت توسعه پیوند داده است.
بسیاری  در  اینجاست؛  توجه  جالب  نکته  حالا 
از پروژه ها دولت ها با پیگیری های رئیس جمهور، 
بودجه  ردیف  از  خارج  خود،  وزاری  یا  معاونان 
تعریف شده شرکت توسعه، برای تکمیل پروژه ای 
خاص دستور پرداخت بودجه جداگانه می دهند. 
از آنجایی هم که مدیریت پروژه و هزینه ها در این 
زمینه با شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی 
است، این پول توسط دولت به این نهاد دولتی زیر 

نظر وزارت ورزش و جوانان واریز می شود.
»شرکت  می گوید:  باره  این  در  آگاه  منبع  یک 
به  می کند،  واگذار  را  پروژه ها  وقتی  توسعه 
بانکی  اوراق  نقدی  پرداخت  جای  به  پیمانکارها 
کردن  نقد  برای  پیمانکارها  که  می کند  پرداخت 

اوراق ها، مجبور به فروش آزاد آن هستند. بنابراین 
در اولین قدم و برای جبران کسری بودجه، هزینه 
پروژه ها را بالاتر اعلام می کنند و از آنجایی هم که 
شرکت توسعه فقط به همین پیمانکارها می تواند 
با  چالش  درگیر  را  خود  و  کند  پرداخت  اوراق 
شده  اعلام  هزینه  نمی کند،  جدید  پیمانکارهای 

برای پروژه را می پذیرد.«
ساختار  در  پیداست،  قرائن  و  شواهد  از  آنچه 
تعریف  در مسیر  پروژه ها  قیمت  رفتن  بالا  فعلی 
که  پیمانکاری  همچنین  است.  قدم  اولین  شده 
پروژه ساخت یا بازسازی را در دست گرفته، ابتدا 
و در مرحله  اوراق ها می کند  نقد کردن  به  اقدام 
بعدی با کشتن زمان در تکمیل پروژه، بخشی از 
ورزش  اداره  به  پروژه ها  تکمیل  برای  را  هزینه ها 
می کند.  تحمیل  باشگاه ها  یا  استان ها  جوانان  و 
و  می رود  بین  از  بودجه  هم،  حالت  بدترین  در 
پروژه ای هم تکمیل نمی شود که این اتفاق دولت 
به دولت نیز تکرار شده است. در بهترین حالت 
هم بودجه از سوی پیمانکار گرفته می شود، بخشی 
باشگاه ها  جمله  از  دیگری  بخش  به  هزینه ها  از 
تحمیل می شود و جبران این هزینه به تأیید ریز 
شرکت  کارشناسان  سوی  از  پیمانکار  هزینه های 

توسعه پیوند می خورد.
حالا در این بین برخی برای خود از این مسیر 
تسویه  برای  پیمانکارها  ساخته اند؛  سیاه  درآمد 
هزینه ها  ریز  تأیید  به  نیاز  خود  مالی  حساب 
تأیید  را  این هزینه ها  باید  دارند. کارشناسانی که 
کنند، معمولاً در گام نخست این اقدام را انجام 
نمی دهند و یک رسم نانوشته ای شکل گرفته برای 
تأیید ریز هزینه ها نیاز به اقناع شدن دارند. حال 
اینکه این اقناع چگونه انجام می شود به گفته این 
بسیار دردآور است: »به طور معمول  آگاه  منبع 
چند  طلب  درخواست،  کمترین  در  کارشناس ها 
سکه می کنند و پیمانکاران با تهیه و هدیه سکه ها، 
تأییدیه خود را دریافت می کنند، اما در پروژه های 
بزرگ تر ارقام میلیاردی جابه جا می شود که گاهی 

شنیدن این ارقام دود از سر بلند می کند.«
اتفاقی  البته این رویه نشان می دهد که چنین 
از سال ها پیش در حال رقم خوردن است و شاید 
فقط مربوط به دوره فعلی و ریاست یا وزارت فرد 
یک حیاط  که  ناسالم  رویه ای  نباشد.  هم  خاصی 
با درآمد سیاه را برای افرادی ایجاد  خلوت شلوغ 
گروگان  را  کشور  ورزشی  پروژه های  که  کرده 

گرفته اند و اجازه توسعه را نمی دهند.

پس از موفقیت های چشمگیر تیم فوتبال خاتون در لیگ ایران، 
نوبت به درخشش نماینده بم در آسیا رسیده است که شاید دست 

پیدا کردن به آن کار هر تیمی در فوتبال بانوان نباشد.
به گزارش مهر، تیم فوتبال خاتون بم با عملکردی فوق العاده موفق 
شد به جمع ۸ تیم برتر آسیا صعود کند و نام خود را در تاریخ فوتبال 
بانوان ایران به ثبت برساند. این دستاورد نه تنها افتخاری بزرگ برای 
این تیم است بلکه نشانه ای از پیشرفت و توانمندی ورزش بانوان در 

کشورمان به شمار می رود.
جام  مسابقات  گروهی  مرحله  در  جعفری  مرضیه  شاگردان 
باشگاه های آسیا با نمایش هایی درخشان توانستند با یک پیروزی، 
یک تساوی و یک شکست تاریخ ساز شوند و به مرحله یک چهارم 

نهایی راه پیدا کنند.
صعود تیم فوتبال خاتون بم به جمع ۸ تیم برتر آسیا یک نقطه 
عطف در تاریخ فوتبال بانوان ایران به شمار می رود. این موفقیت 
نه تنها نشان دهنده تلاش ها و فداکاری های بازیکنان و کادر فنی 
است، بلکه نمایانگر عزم راسخ جامعه ورزش بانوان برای دستیابی به 

قله های موفقیت به حساب می آید.
بدون شک نماینده فوتبال بم در حوزه بانوان با این دستاورد بزرگ، 
نه تنها نام خود را در تاریخ ثبت کرد، بلکه امیدها و آرزوهای بسیاری 
را برای آینده فوتبال بانوان ایران زنده نگه داشت که انتظار می رود 
برای پیشرفت های بیشتر در عرصه  این موفقیت نقطه شروعی 
بین المللی باشد و الهام بخش دیگر تیم ها و ورزشکاران زن نیز قرار 

بگیرد.
فوتبال خاتون بم، به عنوان یکی از پیشگامان فوتبال بانوان در 
حرفه ای گری  و  مستمر  تلاش های  با  اخیر  سال های  در  ایران، 

خود، توانسته است به یکی از نمایندگان موفق این حوزه در سطح 
بین المللی تبدیل شود. این باشگاه با هدف ارتقا سطح فوتبال بانوان 
و حمایت از ورزشکاران زن در حال حاضر به عنوان یک الگو برای 

دیگر تیم ها در کشور شناخته می شود.
تیم خاتون در سال ۱۳۵۹ و در شهر بم، واقع در استان کرمان 
تأسیس شد این باشگاه به سرعت توانست با جذب بازیکنان مستعد 
و کادر فنی مجرب، جایگاه خود را در لیگ برتر بانوان ایران تثبیت 
کند. با توجه به زیرساخت های مناسب و حمایت های مالی از سوی 
قوی ترین  از  یکی  به  حال حاضر  در  بم  خاتون  محلی  مسئولان 

تیم های فوتبال بانوان ایران تبدیل شده است.
نماینده کرمان در چند سال اخیر در مسابقات مختلف داخلی و 
بین المللی خوش درخشیده است. این تیم با کسب ۱۰ قهرمانی در 
لیگ برتر بانوان ایران اعتبار خود را در سطح کشوری افزایش داده 

و حالا با موفقیت در اولین دوره مسابقات جام باشگاه های بانوان 
آسیا توانسته نام ایران را بر روی نقشه فوتبال بانوان آسیا قرار دهد.
یکی از ویژگی های بارز باشگاه خاتون بم، حمایت ویژه از بانوان 
است. در حالی که اکثر باشگاه ها و سازمان های ورزشی در کشور 
عمدتاً سرمایه های خود را به سمت توسعه ورزش آقایان هدایت 
کردند، باشگاه خاتون بم به عنوان یک استثنا در این زمینه عمل 

کرده و توجه ویژه ای به توسعه ورزش بانوان دارد.
این باشگاه به صورت منظم برنامه های تمرینی را برای بازیکنان 
خود برگزار می کند و به آن ها فرصت می دهد تا توانایی های خود را 
به نمایش بگذارند. همچنین، خاتون بم به عنوان یک نهاد اجتماعی، 
به ترویج فرهنگ ورزش در میان بانوان و دختران ایرانی پرداخته و 
تلاش می کند تا موانع موجود بر سر راه ورزشکاران زن را کاهش 

دهد.
تیم فوتبال خاتون بم به عنوان یک الگوی موفق در عرصه فوتبال 
بانوان ایران، نشان دهنده پتانسیل بالای زنان ایرانی در ورزش است. 
این باشگاه با حمایت از بانوان و ایجاد فضایی حرفه ای برای آن ها، نه 
تنها به ارتقا فوتبال بانوان کمک کرده بلکه به ترویج فرهنگ ورزش 
در جامعه نیز پرداخته است. با توجه به عملکرد این تیم در میادین 
بین المللی و داخلی آینده روشن برای خاتون بم آن هم با عزم راسخ 

مدیران و کادر فنی این تیم قابل پیش بینی است.
امید می رود که با ادامه حمایت ها و توجه بیشتر به ورزش بانوان، 
شاهد موفقیت های بیشتری از این تیم در آینده باشیم چرا که این 
باشگاه نه تنها در پی کسب افتخارات ورزشی است بلکه می کوشد 
تا نقش مؤثری در تغییر نگرش جامعه نسبت به فوتبال بانوان ایفا 

کند و الهام بخش نسل های آینده باشد.

افشاگری از درآمدهای سیاه در ساخت و سازهای ورزشی

حیاط خلوت شلوغ ورزش!
ورزش هم مانند پدیده های دیگری از جمله اقتصاد دارای حیاط خلوت است؛ با این تفاوت که حیاط خلوت ورزش بسیار شلوغ و پر رفت و آمد است و 

پروژه های آن به سرانجام نمی رسد.

»خاتون بم« الگوی موفقیت در فوتبال بانوانبه بهانه موفقیت در آسیا

آنچه در 
سالیان اخیر 

مشاهده شده، 
پروژه هایی 

است که هر 
بار برای آنها 

بودجه ای 
تعریف شده 

و بدون اینکه 
پروژه پیشرفت 

چشم گیری 
داشته باشد، 

بودجه به 
اتمام رسیده و 
هیچکس هم 

پاسخگو نبوده 
است

کادرفنی تیم ملی کشتی فرنگی ایران پس از المپیک ۲۰۲۴ پاریس تغییر کرده 
و پس از موفقیت فرنگی کاران در المپیک به نظر می رسد اتفاقی مشابه با آنچه 

پس از المپیک ۲۰۱۲ لندن رخ داد، در حال تکرار است.
از جمع مربیانی که طی دو سال گذشته کنار حسن رنگرز بودند، همه رفتند، 
جز یک نفر؛ جدایی به هر علتی که اتفاق افتاد، ظاهراً ماجرای محمد بنا در 

خصوص سرمربی وقت تیم ملی فرنگی در حال تکرار است.
به گزارش تابناک، سال ۲۰۲۲ بود که محمد بنا بعد از چند سال همکاری با 
فدراسیون کشتی، به حضورش در کشتی فرنگی خاتمه داد. تیم او سال ۲۰۲۱ با 
کسب چهار نشان طلای میثم دلخانی، محمدرضا گرایی، محمدهادی ساروی و 
علی اکبر یوسفی و دو مدال برنز محمدعلی گرایی و پژمان پشتام، با اختلاف ۶ 
امتیازی با تیم روسیه، نایب قهرمان جهان شد. تیم کشتی فرنگی سال ۲۰۲۲ نه 
تنها مدال طلا نگرفت که حتی روی سکو هم نرفت و با دو نقره محمدرضا گرایی 
و امین میرزازاده و برنز محمدهادی ساروی که با شکست های تکراری مقابل 
آرتور الکسانیان ارمنی در ۹۷ کیلو و رضا کایالپ از ترکیه در ۱۳۰ کیلوگرم همراه 

بود، بعد از تیم های ترکیه، آذربایجان و صربستان، در رده چهارم قرار گرفت.
بلگراد  همان  در  شاگردانش  با  بازگردد،  ایران  به  آنکه  از  پیش  بنا  محمد 
خداحافظی کرد و از سرمربیگری تیم ملی استعفا کرد؛ در حالیکه همکاری او 
پیش ریاست علیرضا دبیر و در دوره سرپرستی حمید بنی تمیم برای مسابقات 
جهانی ۲۰۱۹ با فدراسیون کشتی رقم خورده بود. این همکاری و قطع همکاری 

محمد بنا، برای چندمین بار اتفاق افتاد.

اولین بار محمد بنا در دوره ریاست محمدرضا طالقانی در قامت سرمربی تیم 
ملی بزرگسالان قرار گرفت و در ادوار مختلف و رؤسایی که طی این سال ها در 
رأس کشتی قرار گرفتند، هدایت تیم ملی را برعهده داشت؛ او در المپیک ۲۰۱۲ 
لندن با مربیانی، چون ناصر نوربخش و جمشید خیرآبادی در کادر فنی اش 
همکاری می کرد، اما بعد از لندن که آنجا معجزه ای اتفاق افتاد و کشتی فرنگی 
که تا پیش از آن به لحاظ مدالی و نتیجه بسیار از کشتی آزاد ایران عقب بود، در 
یک دوره المپیک سه نشان طلا کسب کرد، اما آغاز اختلاف کادر محمد بنا با او، 

از همین مقطع استارت خورد.
گفته می شد دلیل جدایی نوربخش و خیرآبادی از کادر محمد بنا، این بود که 
معتقد بودند به اندازه ای که در موفقیت کشتی فرنگی و ثبت آن نتیجه تاریخی 
سهم داشتند، از آنها تقدیر نشده و همه چیز به نام بنا نوشته شد. در همان 
مقطع خیرآبادی به آذربایجان رفت و قرارداد مالی خوبی با تیم ملی این کشور 
نوشت و تا المپیک ۲۰۱۶ ریو با آذربایجان همکاری داشت. بنا هم کادر دیگری را 
کنار خود قرار داد و در سال ۲۰۲۲ که با تیم ملی خداحافظی کرد، رسول جزینی، 
بهروز حضرتی پور، طالب نعمت پور و عادل بالی تبار کادر ثابت او را تشکیل 
می دادند که علی قیطاسی و سینا طالب وند مربیان سازنده محمدرضا مختاری و 

امین میرزازاده هم در آخرین مسابقه همراهی شان کردند.
بعد از استعفای بنا، هدایت تیم ملی فرنگی به حسن رنگرز سپرده شد و چرخه 
انتخابی تیم ملی در سال ۲۰۲۳ با فنی ترین فرنگی کار جهان در سال های ۲۰۰۱ 
و ۲۰۰۲ آغاز شد. تنها مربی ای که از کادر محمد بنا، در کادر حسن رنگرز ماند، 

طالب نعمت پور بود که البته در سال آخر همکاری با سرمربی قبلی، با او دچار 
چالش زیادی شده بود و به نظر می رسد حمید سوریان که دوست مشترک این 

دو نفر بود، در ادامه همکاری طالب و محمد بنا، نقشی مهم ایفا می کرد.
حسن رنگرز کار خود را با طالب نعمت پور، حسن حسین زاده مربی سازنده 
محمدهادی ساروی و کشتی آمل، مجید رمضانی که قبلاً هم تیمی رنگرز در 
تیم ملی فرنگی بود و از مربیان سازنده کشتی نوشهر محسوب می شود، فرزاد 
ایمانعلی زاده مربی امین کاویانی نژاد، دانیال سهرابی و همچنین رحیم گیوی 
مربی برادران گرایی استارت زد که البته باتوجه به اینکه گرایی ها نتوانستند در 
المپیک حضور داشته باشند و جای خود را در پاریس به سعید اسماعیلی و 
امین کاویانی نژاد دادند، گیوی فقط در مسابقات جهانی ۲۰۲۳ بلگراد در کادرفنی 

حضور داشت و به پاریس نرفت.
حسین زاده، نعمت پور، رمضانی و ایمانعلی زاده، چهار مربی ثابت کادرفنی 
حسن رنگرز طی دو سال ۲۰۲۳ بلگراد و ۲۰۲۴ پاریس بودند که البته در لیست 
دعوتی رنگرز برای مسابقات جهانی ۲۰۲۴ اوزان غیرالمپیکی، از جمع آنها فقط 
یک نفر ماند و باقی تغییر کردند: حسن حسین زاده. مهدی علیاری جای طالب 
نعمت پور را گرفته و احتمالاً جزو کادر ثابت رنگرز در آینده باشد، حمزه ارقش 
مربی سعید اسماعیلی، روح الله ده ملایی و محمد صفرزاده همکاران جدید 
سرمربی تیم ملی هستند که قطعاً تعدادی از آنها بعد از جهانی آلبانی باز هم 

تغییر خواهند کرد.
طالب نعمت پور، مجید رمضانی و فرزاد ایمانعلی زاده سه نفر از جمع کادر 

ثابت و اصلی حسن رنگرز، قطعاً در جهانی آلبانی کنار تیم ملی نیستند و گرچه 
عنوان شده اختلافی بین آنها و حسن رنگرز وجود ندارد و صرفاً برای میدان دادن 
به مربیان دیگری، کادر تغییر کرده، اما به نظر می رسد اختلافاتی هم در میان 
باشد. اگر از آغاز چرخه انتخابی تیم ملی در سال ۲۰۲۵، این نفرات به کادر 
دعوتی رنگرز اضافه نشوند، به نظر می رسد همان اتفاقی استارت خورده است 

که بعد از المپیک ۲۰۱۲ لندن، در کادر محمد بنا رخ داد.

تکرار ماجرای بنا برای رنگرز
همه رفتند جز یک نفر!


